
رویداد امروزیک شنبه 10 اردیبهشت 1402  30 آوریل 2023   شماره 21262

به مناسبت هفته کار و کارگر، جمعی از کارگران با 
رهبر انقلاب دیدار کردند.

رهبر معظم انقاب اســامی صبح دیــروز در دیدار بیش از 
هزار نفر از کارگران، اعضای تشکل های کارگری و مسئولان 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تأکید بر لزوم انجام شــدن 
یک حرکت محسوس برای ارتقاء سطح زندگی کارگران، جامعه 
کارگری و مقابله هوشــیارانه کارگران با تحریکات دشمنان را 
تحسین کردند و فرهنگ سازی درباره »رابطه مستقیم درآمد و 

ثروت با کار و تاش« را نیاز حقیقی کشور و جامعه خواندند.
حضرت آیت الله خامنه ای هدف از دیدار سالانه با کارگران را 
برجسته شدن ارزش کارگر در جامعه برشمردند و افزودند: »کار« 
به علت تأمین کردن همه نیازها و لوازم زندگی مردم و کشور، 
در واقع حیات جامعه است اما اگر کارگر نباشد، از کار و آثار آن و 
پیشرفت و شکوفایی کشور خبری نیست بنابراین ارزش کارگر، 
 ارزش حیات جامعه و زندگی مردم است.ایشان درک اهمیت کار 
و کارگر را موجب تاش برای تولید کار حقیقی و مفید دانستند 
و گفتند: نیاز حیاتی کشور و جامعه به کار، نیاز کارگر به کار برای 
اداره زندگی، نیاز روحی انســان به کار و تأثیر کاماً محسوس 
کار در رفع و جلوگیری از بروز انواع فساد، نشان دهنده اهمیت 
فراوان برنامه ریزی، سرمایه گذاری و اقدام برای تولید کار و اشتغال 
حقیقی است.رهبر انقاب با استناد به آیات قرآن مجید، به تبیین 
رابطه مستقیم درآمد و کار و ضرورت فرهنگ سازی در این زمینه 
پرداختند و افزودند: از نگاه اسام، درآمد باید ناشی از سعی و کار 
و تاش باشد؛ بنابراین پول ها و ثروت های بادآورده، واسطه گری، 
سوداگری، دلال بازی، رشوه، ویژه خواری به علت ارتباط با فان 
شــخص و رباخواری، مخالف منطق قرآنی و دستور پروردگار 
است.ایشــان وجود مصادیقی از مُترَفین و انسان های غرق در 
ثروت و فســاد و غرور در جامعه را ناشــی از قطع شدن ارتباط 
درآمد با کار و تاش دانســتند و افزودند: فرهنگ سازی در این 

زمینه، کار بسیار دشوار و بلندمدت اما کاماً ضروری است و هر 
گام در مبارزه با فساد، گامی در ایجاد این فرهنگ است.حضرت 
آیت الله خامنه ای با اشاره به فرمان بیست سال قبل خود درباره 
ضرورت مبارزه همه جانبه با اژدهای هفت سر فساد گفتند: اگر از 
آن زمان، دولت ها و مسئولان اقدام می کردند، امروز وضع بهتری 
داشتیم که امیدواریم دولت و مجلس این مبارزه را جدی دنبال 
کنند.ایشان نداشتن جرأت مبارزه با مفسد داخلی را موجب سلب 
شجاعت مبارزه با زورگویی های دشمن خارجی دانستند و افزودند: 
اگر مسئولی به عنوان مثال، جرأت مقابله با سوءاستفاده کنندگان 
از تجارت یا اعتبارات بانکی را نداشته باشد و با بدهکاران عمده 
بانکی مقابله نکند، در مقابل خواسته های دولت زورگویی مثل 
آمریکا هم جرأت مقابله نخواهد داشت.به گزارش ایلنا، بخش 

دیگری از ســخنان رهبر انقاب به بیان وظایف مسئولان در 
قبال جامعه کارگری اختصاص داشت.ایشــان تعریف زبانی از 
کارگران را خوب اما ناکافی خواندند و به مسئولان و کارآفرینان 
و سرمایه گذاران خاطرنشان کردند: ارتقاء زندگی کارگر و اطمینان 
خاطرش به امنیت شغلی و چرخیدن راحت چرخ زندگی، باعث 
افزایش کیفیت کار و محصول می شود بنابراین، هر تاشی برای 
ارتقاء زندگی کارگران، در واقع سرمایه گذاری برای سود بیشتر 
است.حضرت آیت الله خامنه ای تولید را ستون فقرات کشور و 
کارگران را ستون فقرات تولید برشمردند و گفتند: بخش مهمی 
از شعار امسال یعنی رشد تولید، به جامعه کارگری مربوط می شود 
و کارگــران برای انجام وظایف در این زمینه باید با دلگرمی و 

اطمینان خاطر پای کار بیایند.

»سهم بری عادلانه از درآمد کار« نکته دیگری بود که رهبر 
انقاب با تأکید بر آن گفتند: سهم کارگر در ایجاد ارزش برای 
محصول بیش از عناصر و عوامل دیگر است، بنابراین برای ایجاد 
ارزش بالا برای محصولات باید در زمینه آموزش، مهارت آموزی 
و تجربه اندوزی کارگران برنامه ریزی جدی شود.ایشان توجه به 
سهم کارگر را به معنای نادیده گرفتن سرمایه گذار و ایجاد جبهه 
در مقابل آن ندانستند و خاطرنشان کردند: کارآفرین و کارگر هر 
دو به یکدیگر احتیاج دارند و بر خاف کمونیست ها که با دروغ و 
شعارِ بدون عمل، به دنبال ایجاد فضای جنگ و تضاد در روابط 
کار بودند، آنچه موجب تأمین سهم عادلانه در روابط کار می شود، 
انصاف، همراهی، همدلی و ناظر دانستن خدا است.رهبر انقاب 
در این زمینه افزودند: البته در مواردی ابزار سرمایه موجب تضییع 
حقوق کارگر می شــود که جلوی آنها باید گرفته شود، ضمن 
اینکه محدودیت های احتمالی سرمایه گذار و کارآفرین هم باید 
مورد توجه باشد.ایشان بالا بردن توانایی های کارگران را وظیفه 
خواندند و با اشاره به روایتی که »ظلم به کارگر را موجب نابودی 
همه اعمال خیر و حرام شدن بوی بهشت می داند«، گفتند: ظلم 
به کارگر فقط دستمزد ندادن نیست بلکه اقدام نکردن در زمینه 
بیمه، بهداشت، آموزش، ابتکار، مهارت افزایی، سامت خانوادگی 

و امنیت شغلی نیز ظلم به کارگران است.
حضرت آیت الله خامنه ای ۱۴ هزار شــهید جامعه کارگری را 
۱۴هزار پرچم افتخار در دســت کارگران خواندند و با اشاره به 
وفاداری کارگران به انقاب و نظام، افزودند: مهمترین نشــانه 
وفاداری جامعه کارگری به نظام، رفتار هوشمندانه آنها در این چند 
دهه یعنی ناکام گذاشتن تاش های گروهک ها در اوایل انقاب 
برای زمین گیر کردن نظام از طریق به تعطیلی کشاندن کارگاهها 
و همچنین ایستادگی هوشمندانه در مقابل تبلیغات انبوه بدخواهان 

خارجی برای قرار دادن جامعه کارگری در مقابل نظام است.
ایشان هوشیاری و تأثیرناپذیری کارگران از تحریکات بیگانگان 

را »جهاد بزرگ جامعه کارگری« خواندند و تأکید کردند: تا امروز 
نتوانستند و بعد از این نیز به حول و قوه الهی نخواهند توانست 
جامعه کارگری را در مقابل نظام قرار دهند.رهبر انقاب در عین 
حال برخی اعتراض ها در محیط کارگری از جمله اعتراض به 
تأخیر در پرداخت حقوق ها و یا واگذاری های غلط و فاسد را بجا 
دانستند و گفتند: این اعتراض ها در واقع کمک به دولت و نظام 
و آگاه کردن آنها اســت و در این موارد نیز هر جا دستگاههای 
مسئول مانند قوه قضائیه وارد شدند، دیدند که حق با کارگران 
است.ایشان در همین زمینه افزودند: خوشبختانه در همه قضایای 
اعتراضی، جامعه کارگری با مرزبندی و اعام مرزبندی با دشمن 
و تأکید بر همراهی و رفاقت با نظام نگذاشته است بدخواهان از 
اعتراض و تجمع سوء استفاده کنند.حضرت آیت الله خامنه ای در 
بیان نکته ای دیگر، ایجاد اشتغال برای جوانان تحصیل کرده اما 
بیکار یا دارای مشاغل نامربوط و همچنین جوانانی را که اساساً 
به دنبال تحصیل و اشتغال نیستند، ضروری خواندند و گفتند: 
همه این جوانان ســرمایه های کشــور هستند و صاحبنظران 
سیاســی، اقتصادی و اجتماعی باید برای جلوگیری از معطل 
ماندن این سرمایه ها به دولت کمک فکری کنند.ایشان همچنین 
گزارش وزیر کار را حاوی نکات مهمی دانســتند و با اشاره به 
سوابق خوب آقای مرتضوی در مسئولیت های قبلی و ضرورت 
پیگیری برنامه های اعام شده، گفتند: باید در اعام هرگونه آمار 
به خصوص در موارد مهمی همچون اشتغال، مسکن و بیمه دقت 
کامل کرد تا برخاف برخی دولت های قبلی، همه  آمارهای ارائه 
شده دقیق و بدون مسامحه و سهل انگاری باشد.در ابتدای این 
دیدار، آقای مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به بیان 
گزارشی از برنامه ها و فعالیت های این وزارتخانه از جمله در زمینه 
ایجاد اشتغال، آموزش و مهارت افزایی کارگران، توسعه بخش 
تعاونی، افزایش حمایت از مددجویان، گسترش تأمین اجتماعی و 

حمایت های بیمه ای پرداخت.

رهبر انقلاب در دیدار جمعی از کارگران:

درآمد باید با کار، ارتباط مستقیم داشته باشد
رئیسی در نشست خبری با رئیس جمهور عراق:

حقابه کشورهای منطقه باید محترم شناخته شود
رئیس جمهور در دیدار با رئیس جمهور عراق، با تاکید بر لزوم محترم شناختن 
حقابه کشورهای مختلف، گفت: ما نسبت به حقابه ایران در بهره برداری از 

اروند تأکید داریم.
سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهور گفت: مذاکرات خوبی با رئیس جمهوری عراق در حوزه های 
مختلف انجام شد و در حوزه سیاسی اقتصادی و تجاری فرهنگی بین ما مناسبات خوبی رقم 
خورده و اراده دو کشور بر توسعه مناسبات است.رئیسی در نشست خبری با رئیس جمهور عراق، 
افزود: روابط بین دو کشور ایران و عراق روابط مثل سایر کشورها نیست، بلکه خاص و ویژه و 
راهبردی است. سطح روابط تجاری و اقتصادی بیش از ۱۰ میلیارد دلار است ولی می تواند به 

سطح بیشتری ارتقا یابد. اراده دو کشور بر ارتقای این سطح است.
رئیســی بابیان این که »روابط دو کشور در حوزه مسائل زیرساخت، و آب برق و انرژی ادامه 
می باید تا نیازهای موجود کاماً مرتفع شــود«، ادامه داد: تفاهم امنیتی دو کشور برقرار بوده و 
کوچک ترین ناامنی در هر نقطه از عراق، ناامنی در ایران محسوب می شود. امنیت عراق و مرزها 
برای ما اهمیت دارد و تفاهم امنیتی دو کشور نه تنها به امنیت دو کشور بلکه به امنیت منطقه 
کمک می کند.به گزارش بازار، او تأکید کرد: ما به همان میزان که مذاکرات کشورهای منطقه را 
مهم و کارساز می دانیم، حضور بیگانگان را در منطقه مفید نمی دانیم و حضور آمریکایی ها را مخل 
برای امنیت منطقه می دانیم. ارتباط ما با عراق و کشورهای منطقه با نگاه به منافع مشترک است 
اما آمریکا دنبال منافع خود هستند نه منافع مردم ایران و عراق و کشورهای منطقه. حتماً روابط 

خوب ایران و عراق به همکاری های منطقه ای و بین المللی خواهد انجامید.
رئیس جمهور بابیان اینکه »ایران در خط مقدم مبارزه با مواد مخدر قرار دارد«، اظهار کرد: ما در 
این راه شهدای زیادی تقدیم کرده ایم. من روزی به کشورهای اروپایی گفتم اگر ایران جلو مواد 
مخدر را نمی گرفت، تمام اروپا را مواد مخدر برداشته بود؛ بنابراین شما باید قدردان ایران باشید. 
ایران کارنامه درخشانی در این زمینه دارد. کشورهای منطقه حتماً باید همکاری واقعی در برابر 
جرائم سازمان یافته و تجارت مواد مخدر به صورت سازمان یافته داشته باشند. بارها به سازمان ملل 
که وظیفه حمایت از مبارزه با مواد مخدر دارد گفته ایم که حمایت شما در حد سخن و تشکر از 
ایران بوده است درحالی که حمایت واقعی نیاز است. از این که عراق در زمینه مبارزه با مواد مخدر 
مصمم است، خرسندیم. ما در این زمینه به همکاری بیشتری نیازمندیم.رئیسی در پایان با اشاره 
به این که »کشورهای منطقه نسبت به ذخایر آبی حقوقی دارند که همه باید به آن پایبند باشند«، 
گفت: ما نسبت به حقابه ایران تأکید داریم و معتقدیم حقابه کشورهای منطقه باید محترم شناخته 
شــود. ما بر بهره برداری از اروند تأکید داریم و حقابه عراق نیز براساس معاهداتی که از سابق 
میان دو کشور ایران و عراق وجود دارد، همچنان مورد استناد بوده و این حقابه محفوظ است و 
کشورهای منطقه باید به آن پایبند باشند تا اشکالی در استفاده از این حقابه رخ ندهد.در نشست 
با رئیس جمهور عراق، قرار شد که مذاکرات وزرای نیروی ایران و آب عراق ادامه یابد تا مسائل 

فنی، حقوقی و مدیریتی حل شود. در این جهت همه نوع همکاری را با عراق خواهیم داشت.

برنامه دولت برای بازار اجاره
عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان “دولت نباید اجازه افزایش بیش از 
حد اجاره بها را بدهد” گفت: بازار اجاره مسکن برای کم درآمدها مانند زلزله 

ویرانگر است.
 قبال شــاکری اظهار کرد:  دولت باید امســال برای ساماندهی بازار اجاره بها مسکن با ارائه 
کمک های تشویقی به صاحبخانه ها زمینه تمدید قراردادهای اجاره را فراهم کند و اجازه افزایش 
اجاره بها بیش از این داده نشود چرا که فشار سنگینی بر مستاجران وارد می کند.وی ادامه داد: 
وقتی برخی از کالاها در بازار کمیاب می شوند، دولت ورود کرده و بازار را مدیریت می    کند یا هنگام 
وقوع سیل و حوادث طبیعی با حمایت مجلس مبالغی برای کمک و بازسازی مناطق آسیب دیده 
هزینه می شود، اجاره بها مسکن نیز مانند سیل و زلزله ویرانگر بوده و نباید آن را نادیده گرفت؛ لذا 
دولت حتما باید برای ساماندهی آن از اردیبهشت ماه ورود کرده و اقدامات لازم را انجام دهد.وی 
با تاکید بر اینکه دولت باید کمک کند تا مستاجران قراردادهای اجاره را با همان مبلغ سال گذشته 
یا به میزان سقف تعیین شده تمدید کنند، اضافه کرد: باید پویش مومنانه  ای راه اندازی شود تا 
مالکان به آن بپیوندند. از طرفی باید از مالکان و صاحب خانه ها نیز حمایت شود چرا که بخشی از 
آنها با دریافت اجاره زندگی خودشان را می گذرانند و با برخی بانک ها و برخی سازمان های دولتی 
که اقدام به احتکار مسکن می کنند، کاما متفاوت هستند؛ بی تردید باید با محتکرین به واسطه 
قانون مالیات بر خانه  های خالی اعمال قانون سنگین صورت بگیرد.وی تاکید کرد: لذا دولت باید 
تصمیم گرفته و همانگونه که در حوادث غیرمترقبه کمک باعوض و یا وام کم بهره می دهد، در 
شرایط فعلی بازار مسکن نیز ورود کرده و به مالکانی که در طرح های حمایتی مشارکت  می کنند، 
امتیاز داده تا جبران عدم نفع آنها باشد.شاکری در گفتگو با تسنیم یادآور شد: دولت و مجلس نیز 
در حوزه برنامه ریزی و تدوین قوانین کار خودشان را انجام می   دهند. طرح ساماندهی بازار اجاره 
مسکن هفته آینده در دستور کار بررسی صحن علنی قرار می گیرد. امیدوارم با اجرای قوانین 
مالیات بر خانه های خالی و ساخت یک میلیون واحد مسکونی و مالیات بر سوداگری مسکن آینده 

بازار مسکن از تاطم ها دور بماند.

 دهقان: پیشنهاد مذاکرات حقوقی ایران و آمریکا را 
به دولت ارائه دادیم

معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: بهترین راه برای تعیین خسارات ایران 
ناشی از اقدامات آمریکا علیه ایران، مذاکرات حقوقی بین ایران و آمریکا در 

دیوان رسیدگی به حل اختلافات دو کشور است.
محمد دهقان درباره پیشنهاد معاونت حقوقی ریاست جمهوری برای مذاکرات ایران و آمریکا 
برای جبران خسارات ایران، اظهار کرد: مذاکراتی هنوز انجام نشده است بلکه ما فقط در این 
زمینه به دولت پیشنهاد داده ایم. در موضوع خسارات وارده به ایران، طبق رای دیوان بین المللی 

دادگستری لاهه باید در طول دو سال مذاکرات، میزان خسارات تعیین شود.
وی ادامه داد: بر این اساس پیشنهاد ما این است که این مذاکرات حقوقی در دیوان رسیدگی 
به اختافات ایران و آمریکا که از ۴۰ سال پیش در لاهه تشکیل شده است، دنبال شود. آنجا 
ســه داور از طرف ایران، سه داور از طرف آمریکا و سه داور هم داور وسط حضور دارند که این 
داوران وسط را دیوان عالی کشور هلند تعیین می کند. یک نماینده  ما در آن دیوان داریم و یک 
نماینده هم آمریکا دارد.معاونت حقوقی رئیس جمهور در گفت وگو با ایسنا افزود: بهترین راه 
برای این مذاکرات حقوقی، مذاکره بین نماینده ما و آمریکا در همان دیوان است چون جای آن 
مشخص است و یک موضوع نهادینه شده است و نیاز به تشکیات جدید ندارد. در این سال ها 
هم مذاکراتی بین طرفین در موضوعاتی از جمله موضوعات حقوقی، دعاوی و خسارات انجام 
شــده است. این مذاکرات به صورت طبیعی تا الان انجام شده است.دهقان در پایان گفت: ما 
پیشنهاد شفاهی خود را به دولت داده ایم و پیشنهاد کتبی را هم می دهیم و فکر نمی کنم کسی 

مخالفت داشته باشد.

 صندوق پروژه ها، راهکاری جدید 
برای حمایت از تولید داخلی

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس گفت: به طور قطع، صندوق 
پروژه ها مورد حمایت دولت است و مجلس نیز به طور آشکار از آن ها حمایت 

می کند.
محمدحسین فرهنگی با اشاره به اینکه یکی از راهکارهای بسیار ضروری و تاثیر گذار در تامین 
مالی پروژه ها که کشــور هم اکنون و در آینده نزدیک به آن نیاز مبرم دارد، موضوع مربوط به 
صندوق پروژه هاست گفت: در قانون بودجه امسال و سال گذشته به منظور رفع موانع تولید، 
حمایت های بسیاری از بورس و کاهش ریسک های آن شده و خواهد شد.وی با بیان اینکه ایجاد 
صندوق پروژه ها می تواند بر فضای بازار سرمایه کشور نیز تاثیرگذار باشد، عنوان کرد: در کشور 
پروژه های نیمه تمامی وجود دارند که با بهره برداری از آنها، به شرکت های سودده و پربازدهی 
تبدیل می شوند که می توان بخشی از منابعی که در حال وارد شدن به بازار سرمایه است را از 
طریق این صندوق پروژه ها به بخش های عمرانی و سرمایه گذاری اختصاص داد.نماینده مردم 
تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس تصریح کرد: به طور قطع، صندوق پروژه ها مورد حمایت دولت 
است و مجلس نیز به طور آشکار از آن ها حمایت می کند.به گزارش بازار، فرهنگی خاطرنشان 
کرد: طرح حمایت از تولید داخل در کمیسیون ویژه جهش تولید در دست نهایی شدن است که 
در این طرح به این موضوع پرداخته شده و با نهایی شدن آن، راهکارهای جدیدی برای حمایت 
از تولید داخلی ارائه می شود چرا که بخش قابل توجهی از تولیدکنندگان و یا واحدهای تولیدی که 

در بورس هستند با این طرح می توانند رونق بیشتری را تجربه کنند.

شرایط واردات خودروهای کارکرده اعلام شد
شرایط واردات خودروهای کارکرده مبتنی بر »ثبت سفارش« توسط اشخاص 
حقیقی و حقوقی و اعلام »منشاء ارز« مورد تایید بانک مرکزی تهیه و ابلاغ 

خواهد شد.
به گزارش ایلنا و به نقل از بانک مرکزی، پیرو ارائه لایحه دو فوریتی الحاق موادی به قانون 
ساماندهی صنعت خودرو توسط ریاست جمهوری به مجلس شورای اسامی به منظور تسهیل 

شرایط واردات خودرو به ویژه واردات خودروهای کارکرده، به این وسیله اعام می گردد:
در صورت تصویب این لایحه در مجلس شورای اسامی و براساس آئین نامه اجرایی آن که 
با همکاری وزارت صمت و سایر دستگا ههای ذیربط تهیه خواهد؛ شرایط واردات خودروهای 
کارکرده مبتنی بر »ثبت سفارش« توسط اشخاص حقیقی و حقوقی و اعام »منشأ ارز« مورد 

تأیید بانک مرکزی تهیه و اباغ خواهد شد.

اخبار کوتاه 

طرحی با منابع، مصارف  و مدیریت  نامشخص

بی عدالتی در سهام عدالت!
وزیر اقتصاد در حالی از واگذاری ســهام عدالت بــه ۳ دهک جدید خبر می دهد که 
نمایندگان مجلس معتقدند؛ دولت باید با شناســایی افراد مستحق همه مشمولان و 

جاماندگان را تحت پوشش این طرح قرار دهد.
پس از کش و قوس های فراون بالاخره بخش عمده ای از جاماندگان ســهام عدالت قرار است به زودی 
صاحب این نوع سهام شوند به طوری که تصویب نامه شورای عالی اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون 
اساسی درخصوص نحوه واگذاری سهام عدالت جدید که اخیرا توسط وزیر امور اقتصادی و دارایی و دبیر شورای 
عالی اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی اباغ شده تا کار واگذاری سهام عدالت به این افراد آغاز 
شود. موضوعی که بار دیگر شوکی را به سری افراد کم درآمدی که حدود ۱۷ سال پیش در این طرح ثبت نام 
کرده اما اسم آنها در لیست سهام داران عدالت نیامده است وارد کرد زیرا آنگونه که مشخص است، سهام عدالت 
جدید، قرار است فقط به افرادی که تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره(، سازمان بهزیستی کل کشور 
و ایثارگران مشمول سه دهک اول تعلق گیرد. هرچند شناسایی، تعیین و تکلیف و تخصیص سهام عدالت به 
اقشار تحت پوشش نهادهای حمایتی اقدامی درست است اما خیلی از مشمولان سهام عدالت هستند که تحت 
پوشش این نهادها نبوده ولی در وضعیت اقتصادی و معیشتی بسیار بدی بسر می برند این دسته افراد مشمول 
طرح سهام عدالت که از حیث گذران زندگی دست کمی از مددجویان ندارند و جزو اقشار ضعیف و کم درآمد 
جامعه محسوب می شوند چون در بانک اطاعاتی عضو ۲ نهاد حمایتی نیستند متاسفانه از چنین مزایایی بی 
بهره مانده اند افرادی که مسحق دریافت سهام عدالت بوده ولی تا کنون نتوانسته اند به آن دست یابند.سهام 
عدالتی که به عقیده خیلی از کارشناسان بعضا به افرادی تعلق گرفته است که از تمکین مالی مناسبی برخوردار 
بوده در حالی که تعداد زیادی از افراد فقیر و کم درآمد جامعه که به گفته رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
با محاسبه اقشار تحت کمیته امداد و سازمان بهزیستی به حدود ۱۰ میلیون نفر می رسند جزو جامانده ها و 

مستحقین دریافت سهام عدالت هستند و باید برای دستیابی آنها به این نوع سهام دولت فکری اساسی کند.
سهام عدالتی که در دور جدید به افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی و ایثارگران می رسد

البته سال گذشته با توجه به شناسایی سه و نیم میلیون نفر جامانده سهام عدالت قرار به این نوع سهام به آنها 
برسد حال با وجودی که وارد دومین ماه سال جدید شده ایم این اتفاق نیفتاده است. به هر حال جاماندگان 
سهام عدالت شامل افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی مثل کمیته امداد، سازمان بهزیستی و سه دهک پایین 
درآمدی جامعه می شــوند، نکته قابل توجه این جاست که تعدادی از مردم در سال ۱۳۸۵ موفق به دریافت 

سهام عدالت نشدند که می توان آنها را به دو دسته تقسیم کرد. گروه اول، در بازه زمانی توزیع سهام عدالت 
بین سال های ۱۳۸۵ تا ۱۳۹۲ مشمول دریافت سهام عدالت بودند، اما موفق به ثبت نام نهایی نشدند. گروه 
دوم هم افرادی هستند که توسط وزارت کار به عنوان شش دهک پایین درآمدی جامعه شناخته شده و سهام 
عدالت دریافت نکرده اند. در چنین شرایطی طبق آخرین خبرها فقط افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی که 
۳.۵ میلیون نفر هستند و ایثارگران مشمول سه دهک اول قرار گرفته اند و در این مرحله می توانند صاحب سهام 
عدالت شوند. حال این سئوال به اذهان متبادر می شود که چرا فقط از افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی 
و ایثارگران در دور جدید ارایه سهام عدالت نام برده شده و صحبتی از دیگر مشمولان و مستحقیق این نوع 
سهام که در دهک های پایین درآمدی جامعه هستند، نشده است. افرادی که از عملکرد دولت در شناسایی 
و رسیدگی به وضعیت زندگی آنها برای ملحق شدن به لیست سهام عدالت بگیران گله مند بوده و خواهان 

رسیدگی دولت به این موضوع هستند.
طرح سهام عدالت دارای ابهام بوده و شفاف نیست

حسن لطفی، عضو هیئت رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسامی در گفتگو با »بازار« درباره 
عملکرد دولت در رسیدگی و ارایه سهام عدالت به جاماندگان و واجدین شرایط این طرح، گفت: سهام عدالت که 
از ابتدا قرار بود با قرار گرفتن اقشار کم درآمد و ضعیف جامعه در این طرح از مزایای سهام واگذار شده شرکتهای 
دولتی بهره مند شوند، به دلیل ناهماهنگی دستگاههای مرتبط، عدم مدیریت درست همراه با ضعف نظارت در 
اجرا، موجب شد تا خیلی ها نتوانند صاحب چنین سهامی شوند، سهام عدالتی که مختص به ضعفا و دهک های 
پایین درآمدی جامعه است ولی متاسفانه بخش عمده این افراد هنوز به این سهام که حق آنهاست نرسیده اند.
وی به عدم شفافیت و ابهام در طرح سهام عدالت اشاره کرد و گفت: ناتوانی دولت در شناسایی افراد ضعیف 
و کم درآمد برای ارایه سهام عدالت به آنها و تضییع حقوق خیلی ها که برای دریافت این نوع سهام به دلیل 
ناکارآمدی دولت ها هنوز اسم آنها در لیست سهام عدالت بگیران نیست از یک طرف و اینکه هنوز هیچ کس 
به درستی نمی داند متولی اصلی آن کیست؟ منابع و مصارف این طرح از کجا و به چه شکل تامین و چگونه 
و بر چه مبنا محاسبه و توزیع می شود، ابهامی است که نه فقط بهارستان نشینان بلکه داد کارشناسان را نیز 

نسبت به این آشفتگی و ناشفافی در آورده است.
بی عدالتی در سهام عدالت!

عضو هیئت رئیســه کمیســیون اجتماعی مجلس ادامه داد: از آنجایی که دولت از شرکت های متعدد و 

هلدینگ های بزرگ با پرتفوی بســیار قوی برخوردار است و طبق قانون بخشی از سهام این شرکت های 
گسترده بایستی در قالب سهام عدالت به مشمولین و مستحقیق واگذار شود، اما سئوال اینجاست چرا چند 
میلیون نفر مشمول و مستحقق سهام عدالت پس از سالها همچنان باید منتظر دریافت این نوع سهام باشند 
و دولت نیز نسبت به این موضوع بی توجه است. توجه به موضوعی که زمانی مشمولان سهام عدالتی که تا 
کنون به این سهام دست نیافته اند می بیند از لحاظ مالی و معیشتی نسبت به دریافت کنندگان سهام عدالت 
وضعیت ضعیف تری دارند، بی عدالتی و سهل انگاری دولت را در این زمینه احساس می کنند.لطفی با بیان 
اینکه اگر طرح سهام عدالت خالی از ابهام و اشکال نیست چرا تا کنون وزرای اقتصاد در طول این چندین سال 
گزارشی از عملکرد خود در این بخش را به مجلس ارایه نکرده اند گفت: بنده ۷ سال است به عنوان نماینده 
مردم در مجلس حضور دارم اما طی این مدت با وجود تاکید فراوان نمایندگان مجلس بر شفاف سازی طرح 
سهام عدالت، تعیین و تکلیف جاماندگان و نیز نحوه پوشش درست و به حق افراد مشمول در این طرح اما 

کسی پاسخگوی دقیق آن نیست.
طرحی که منابع و مصارف نامشخص دارد!

لطفی با بیان اینکه طرح سهام عدالت جزو آن دسته از لوایحی است که پر از ابهام و برخوردار از ناکارآمدی 
مدیریتی است، گفت: آرزوی مجلس نشینان این است که یک روز متولی مشخصی برای طرح سهام عدالت 
که پاسخگوی ناکارآمدی ها و تضیعع حقوق مشمولان این طرح تعیین شود تا آنها بدانند منابع چنین طرحی 
به چه شکل تامین و تراز مالی شرکتهای این طرح چگونه است. به هر حال وقتی یک طرح دارای ساختاری 
غلط و ناکارآمد است و مدیران جزیره ای دارد، نمی شود به صراحت گفت؛ آن طرح به درستی و بدون مشکل 
به سرانجام برسد. آن هم طرح بزرگی که مشمولان آن نتوانسته اند از مزایای چنین طرحی برخوردار شوند و از 
دولت و نمایندگان مجلس خواهان رسیدگی جدی هستند.بنا به این گزارش، البته مدت هاست که دولت قصد 
دارد جاماندگان طرح سهام عدالت و مشمولان واقعی آن را که قبا ثبت نام کرده اند تحت پوشش قرار دهد، 
اما آنطور که مشاهده می شود کارها در این زمینه به خوبی و درستی پیش نمی رود. این در حالی است که اخیرا 
وزیر اقتصاد اعام کرده است؛ سازمان خصوصی سازی مکلف است از محل باقیمانده سهام متعلق به دولت در 
شرکت های قابل واگذاری نسبت به تخصیص سهام به افراد فاقد سهام عدالت که تحت پوشش کمیته امداد 
امام خمینی )ره(، سازمان بهزیستی کل کشور و ایثارگران مشمول سه دهک اول قرار گرفته اند؛ اقدام کند. معلوم 
نیست که آیا همه مشمولان تحت پوشش این طرح قرار می گیرند یا فقط افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی؟

استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اظهار داشت: 
بانک هایی که ادغام شدند، کسری ها و 
ناترازی هایی داشتند و پرسش این است 
که این کسر ی ها با چه هزینه ای و از کجا 
تامین خواهد شــد. موضوع اصلی این 
است که چرا نه تنها با مدیران متخلف این 
بانک ها برخورد نشد بلکه به این مدیران 
در برخی موارد، مســئولیت های بالاتر 
واگذار شد و این پرسش ها، واقعی بودن 

این اصلاحات را با تردید مواجه می کند.
حسین راغفدرباره سیاست بانک مرکزی مبنی بر برخورد با بانک های تورم زا 
و انحال آنها و اینکه آیا یک بانک می تواند ناترازی را تا مهلت داده شــده تا 
شــهریور ماه رفع کند، اظهار داشت: نفس این سیاست و این موضوع  یعنی 
رسیدگی به مشکل جدی بانک ها در کشور یک مساله بسیار مهم است و اگر به 
این موضوع از بعُد مثبت نگاه کرد، همین اقدام بانک مرکزی را باید یک نشانه 
مثبت در رفع ناترازی بانک  ها دانست. اما اینکه بانک ها می توانند ناترازی خود را 
تا همین مدت زمان کوتاه جبران کنند، بحث متفاوتی است و نکته مهم تر نحوه 
و چگونگی جبران ناترازی بانک ها است.وی ادامه داد:  پرسش اصلی این است 
که وقتی بانک ها با مشکات عدیده ای رو به رو هستند چگونه ناترازی خود را 
حل می کنند. ضمن اینکه بانک مرکزی می داند عامل بسیاری از این ناترازی ها 
چه بوده و منابع به کجاها ارسال و صرف چه موضوعاتی شده که این ناترازی ها 
برای نظام بانکی و اقتصادی کشور را به وجود آورده است. معتقدم در این باره 

صورت مساله بسیار روشن و پاسخ آن هم روشن است.
این کارشناس اقتصادی ر در گفت وگو با ایلنا گفت: درباره صندوق های اعتباری 
با همین مشکل مواجه بودیم و پیش از این بانک مرکزی با مساله تامین منابع 
ناترازی موسســه اعتباری منحل شده مواجه بود و به خوبی می داند که این 
مشکل به سهولت رفع نمی شود .راغفر با بیان اینکه نکته مهم این است که 
ناترازی بانک ها با چه هزینه ای جبران خواهد شد، افزود:  اساسا برای بسیاری از 
بانک ها امکان رفع ناترازی وجود ندارد هرچند که اگر بانک مرکزی عزم جدی 
داشته باشد بسیار راحت و الساعه می تواند چندین بانک را منحل و ادغام کند.
وی درباره احتمال انحال بانک آینده و ادغام آن با سایر بانک ها  اظهار داشت: 
نکته ادغام بانک آینده این است که اگر این بانک ادغام شود ناترازی آن از چه 

محلی جبران خواهد شد. منابع بسیار بزرگی از این 
بانک ها که مصرف شده، متعلق به مردم بوده و 
پرسش این است که این ناترازی هایی به وجود 
آمده، چگونه به مردم بازگردانده خواهد شد؟ تکلیف 
بانک آینده روشن است و ۱۵۰ هزار میلیارد تومان 
از منابع این بانک خرج ایران مال شده و این منابع 
از بین رفته است. مساله اصلی این است بخشی از 
این ناترازی به دلیل پرداخت وام های کان ایجاد 
شده و این وام ها هم به نهادهای پرقدرت پرداخت 
شده که الان بانک ها نمی توانند از این نهادها وام داده شده را پس بگیرند.این 
کارشناس اقتصادی تاکید کرد: صورت مساله برای همه واضح است و همچنین 
می دانند این مســاله به سهولت رفع نمی شود. به همین دلیل بانک مرکزی 
همواره در این باره مسلوب الاختیار بوده و اختیار کافی برای مواجه با مشکات 
این گونه را نداشته و ندارد. یکی از دلایل شکل گیری بحران بانکی در کشور هم 
همین است چراکه بانک مرکزی نمی توانست به موقع نسبت به این ناترازی ها 
تذکرات لازم را به بانک ها بدهد و آنها را مکلف به انجام اصاحات لازم برای 
بهبود وضعیت کند.وی با اشاره به ادغامی که در بانک سپه انجام شد، ادامه داد: 
بانک هایی که ادغام شدند، کسری ها و ناترازی هایی که داشتند و پرسش این 
است که این کسر ی ها با چه هزینه ای و از کجا تامین خواهد شد. موضوع اصلی 
این است که چرا نه تنها با مدیران متخلف این بانک ها برخورد نشد بلکه به 
این مدیران در برخی موارد، مسئولیت های بالاتر واگذار شد و این پرسش ها، 
واقعی بودن این اصاحات را با تردید مواجه می کند.وی گفت:  تعداد زیادی از 
بانک های موجود،  بانک هایی هستند که در خدمت برخی نهادها و بنیادها قرار 
دارند و نه در خدمت اقتصاد ایران و در این بانک ها از منابع موجود برای رفع 
مسائل این نهادها و بنیادها استفاده می شود.این کارشناس اقتصادی همچنین 
درباره مقاومت برخی از بانک ها معرفی از ابربدهکاران بانکی اظهار داشت:   دلیل 
این مقاومت بسیار روشن است چراکه آنهایی که این وام ها را دریافت کرده اند، 
خیلی راحت می توانند قانون را دور بزنند و کسی هم جرات برخورد با این ها را 
ندارد.   راغفر تاکید کرد: رفع بحران بانکی در کشورمان نیازمند عزم سیاسی 
اســت که این عزم فراتر از دولت بوده چه برسد به رییس بانک مرکزی. باید 
این عزم سیاسی وجود داشته باشد و حاضر شوند که انحال و ادغام بانک ها 

صورت بگیرد.

بررسی صورت مالی بانک ها نشان می دهد در ۶ ماهه نخست سال 
۱۴۰۱ بانک ها حدود ۲۴۳ هزار میلیارد تومان سود به سپرده های بانکی 
پرداخت کرده و ۲۵۷ هزار میلیارد تومان نیز درآمد از تسیهلات اعطایی 

کسب کرده اند.
به گزارش »نود اقتصادی« بررســی صورت مالی بانک ها نشان می دهد در ۶ ماهه 
نخست سال ۱۴۰۱ بانک ها حدود ۲۴۳ هزار میلیارد تومان سود به سپرده های بانکی 
پرداخت کرده و ۲۵۷ هزار میلیارد تومان نیز درآمد از تسیهات اعطایی کسب کرده اند.

در میان بانک های کشور به ترتیب سه بانک ملت با ۴/۴۲ هزار میلیارد تومان، ملی 
با ۲۷ هزار میلیارد تومان و پاســارگاد با ۷/۲۳ هزار میلیارد تومان، بیشترین درآمد را از 
تسهیات پرداختی کسب کرده اند. همچنین سرمایه با ۳۵۳ میلیارد تومان، ایران زمین 
با ۹۶۰ میلیارد تومان و بانک دی با ۱۲۳۰ میلیارد تومان، کمترین درآمد را از تسهیات 

اعطای به دست آورده اند. اما در بخش سود پرداختی، بانک های ملی، آینده و ملت به 
ترتیب با پرداخت ۲۹ هزار میلیار تومان، ۲/۲۷ هزار میلیارد تومان و ملت با ۶/۲۶ هزار 
میلیارد تومان در رتبه های اول تا ســوم قرار دارند. توسعه صادرات، صنعت و معدن و 
توســعه تعاون نیز به ترتیب با ۸۰۳، ۱۰۸۳ و ۱۶۶۸ میلیارد تومان، کمترین سود را از 
تسهیات اعطایی به دست آورده اند. اما بررسی  سود و زیان بانک های از مابه التفاوت 
درآمد تسهیات و سود سپرده نشان می دهد بیشترین سود عاید بانک  ملت با ۸/۱۵ 
هزار میلیارد تومان، کشاورزی با حدود ۷ هزار میلیارد تومان و صادرات با ۲/۶ هزار میلیارد 
تومان شده است.همچنین بیشترین زیان در این بخش عاید بانک آینده شده است. این 
بانک در ۶ماعه نخست سال گذشته ۷/۱۷ هزار میلیارد تومان زیان از محل سود سپرده 
و درآمد تســهیات اعطایی تجربه کرده است. ایران زمین با ۲/۵ هزار میلیارد تومان، 

پارسیان با ۱/۴ و دی با ۲/۳ هزار میلیارد تومان ضرر، در رتبه های بعدی قرار دارند.

ســید نظام الدین موسوی، سخنگوی 
هیئت رئیســه مجلس، دیروز از ارسال 
لایحه تشکیل وزارت بازرگانی به مجلس 
و چراغ ســبز نمایندگان به آن خبر داد. 
این در حالی است که همین نمایندگان 
در زمان فعالیت دولت حســن روحانی 
استاندارد دیگری داشتند و قویاً در مقابل 

تشکیل وزارتخانه ای جدید ایستادند.
در حالــی که مجلس یازدهم یــک بار در زمان 

فعالیت دولت دوازدهم با تفکیک وزارت صمت مخالفت کرده بود، اما در حال 
حاضر خود پیگیر تشکیل وزارت بازرگانی است. تا جایی که رئیس مجلس در 
نامه ای به رئیس دولت خواستار تدوین لایحه دو فوریتی برای تشکیل وزارتخانه 
جدید شــد. اتفاقی که همزمانی آن با استیضاح وزیر صمت شائبه های جدی 
مبنی بر لابی رضا فاطمی امین برای ماندن در کابینه رئیسی ایجاد کرده است. 
لابی هایی که گویی تا حد تشکیل وزارتخانه اختصاصی برای او پیش رفته است.

در حال اکنون بهارستانی ها با فوریت به دنبال تشکیل وزارت بازرگانی هستند 
که دولت حسن روحانی در هشت سال فعالیت خود یکی از راهکارهای تنظیم 
بازار را در جداکردن وظایف بازرگانی از وزارت صنایع و معادن و جهاد کشاورزی 

و سپردن این وظایف به وزارت بازرگانی می دید.
بر همین اساس لایحه ی تشکیل این ســازمان را در تاریخ ۱۷ خرداد سال 
۱۳۹۶ با قید یک فوریت برای مجلس دهم به ریاست علی لاریجانی ارسال 
کرد. مجلس با بررسی این لایحه نهایتاً در اردیبهشت سال ۱۳۹۷ اعام کرد که 

این لایحه در کمیسیون مشترک رأی نیاورده است.
پس از آن، دولت دوازدهم یکی از مأموریت های اصلی وزیر صمت را پیگیری 
تشکیل وزارت بازرگانی از مجلس می دانست و با جدیت به دنبال تشکیل این 
وزارتخانه بود. تا اینکه در اسفند ماه سال ۱۳۹۷ مجلس در اثر پیگیری های دولت 
طرحی برای تشکیل وزارت بازرگانی تدوین و با گرفتن مصوبه صحن، طرح را 
برای شــورای نگهبان ارسال کرد.این بار اما به دلیل مخالفت شورای نگهبان 
تشکیل این وزارتخانه در مجلس دهم به نتیجه نرسید و بررسی این طرح به 
مجلس یازدهم به ریاست محمدباقر قالیباف موکول شد. مجلس انقابی به رغم 
پیگیری  های جدی دولت دوازدهم برای ایجاد وزارت بازرگانی با ایجاد این نهاد 
مخالفت کرد و تاش دولت در این زمینه را ناکام گذاشت. از جمله افراد مؤثر 
مجلس در مخالف با تشکیل وزارت بازرگانی در آن مقطع سید احسان خاندوزی 
و سیدجواد ساداتی نژاد، از اعضای کابینه رئیسی بودند.اما اکنون که دولت حسن 
روحانی کنار رفته و دولت سیزدهم به ریاست رئیسی بر مسند دستگاه اجرایی 

نشسته است شاهد اتفاقات متفاوتی هستیم.
جدی شدن تشکیل وزارت بازرگانی در زمان استیضاح فاطمی امین

حال که بحث برکناری وزیر صمت در اســتیضاح  امروز رنگ و بوی جدی 
گرفتــه، پای وزارت بازرگانی هم به آن باز و نقل شــد کــه بعد از برکناری 
فاطمی امین قرار است وزارت بازرگانی هم تشکیل شود و دولت دو وزیر برای 
وزارتخانه های بازرگانی و صنعت و معدن معرفی کند.زمزمه های تشکیل وزارت 
بازرگانی و تفکیک آن از صنایع و معادن در دور اول استیضاح وزیر صمت هم 
بلندتر از هر زمانی به گوش می رسید. اما پس از رأی اعتماد دوباره نمایندگان 
بــه فاطمی امین باز هم مخالفت های مجلس با این لایحه بالا گرفت.کار به 
جایی رســید که محمدباقر قالیباف پس از رأی نیاوردن و در جلسه استیضاح 
در صحن مجلس اعام کرد که به دلایل کاما کارشناســی تشکیل وزارت 

بازرگانی در مجلس پیگیری نخواهد شد و مجلس 
با آن مخالف است.

دولت ســیزدهم اما برای نجات خود از وضعیت 
آشفته ی تنظیم بازار همان ایده دولت  تدبیر و امید 
را پیگیری کرد و به دنبال تشکیل وزارت بازرگانی 
افتاد. پس از اعام مخالفت کارشناسی مجلس با 
تشکیل این وزارتخانه، دولت برای پیگیری همان 
ایده، لایحه ی »ایجاد سازمان بازرگانی و تنظیم 
بازار« را به مجلس ارائه کرد. در این لایحه زمینه ی 
انتقال تمام سازمان ها و ساختارهای دولتی مرتبط با بازرگانی به یک سازمان 
ذیل ریاست جمهوری مهیا شد که همان وظایف وزارت بازرگانی را انجام دهد 
که مجلس با آن هم مخالفت کرد.مجلس یازدهم که این سازمان را خارج از 
اشراف نظارتی خود دید چندان روی خوشی به این لایحه نشان نداد و پس از 
دو ماه عقب انداختن بررســی این لایحه با ۱۷۲ رأی مخالفت قاطع خود را با 
فوریت بررسی تشکیل این سازمان اعام کرد. پس از بررسی فوریت این لایحه 
رئیس مجلس یازدهم محمدباقر قالیباف طی نامه ای رسمی به ابراهیم رئیسی 
از مخالفت مجلس با تشکیل سازمان بازرگانی خبر داد و تقاضای ارسال لایحه 

تشکیل وزارت بازرگانی از سوی دولت را مطرح کرد.
جالب اینجاست که این رئیس مجلس همان رئیس مجلسی است که در اواخر 
دولت دوازدهم جلوی تشکیل این وزارتخانه را گرفت و چند ماه قبل، در جلسه ی 
استیضاح فاطمی امین در سال ۱۴۰۱ مخالفت مجلس با تشکیل این وزارتخانه 
را علنا اعام کرده بود.همچنین دو نفر از نمایندگانی که جزو مخالفان اصلی 
وزارت بازرگانی زمان ریاست جمهوری  روحانی بودند، خودشان از وزرای دولت 
سیزدهم هستند و اکنون هیچ مخالفتی با تشکیل این وزارتخانه ابراز نمی کنند. 

البته اخیراً ساداتی نژاد از وزارت کشاورزی هم کنار گذاشته شد.
تفکیک وزارت صمت با بده و بستان های سیاسی

به گزارش تجارت نیوز، در بین این بده و بستان های سیاسی، سخنگوی دولت 
از تأکید دولت بر تشکیل وزارت بازرگانی خبر داد و رئیس مجلس نیز بار دیگر 
دولت را به ســمت ارائه لایحه »وزارت بازرگانی« سوق داد تا سرانجام دولت 
سیزدهم در تاریخ ۶ اردیبهشــت ۱۴۰۲ رسماً زیر بار پیشنهاد تشکیل وزارت 
بازرگانی برود و لایحه آن را در دولت تصویب کند. مقصدی که هر چه دولت 
دوازدهم برای رسیدن به آن تاش کرد مسیرش بسته تر شد و به آن نرسید؛ 
اما به نظر می رسد که رئیسی در نهایت با جاده ای هموار برای پیگیری وزارت 

بازرگانی رو به رو شده است.
این استانداردهای دوگانه و حزب گرایی در مسائل مختلف یکی از آفت های 
حکمرانی بوده که حل بسیاری از مسائل در کشور را با مشکل مواجه کرده است. 
باید دید مجلسی که بنا بر ادعای خودش مطابق دلایل کارشناسی با تشکیل 
وزارت بازرگانی مخالف بوده است تا انتهای این مسیر در جاده ی کارشناسی خود 
قدم برمی دارد و دولت نمی تواند بر مخالفان جدی این تصمیم در مجلس فائق 
آید یا به خواست این دولت سر فرود می آورد و به نفع هم حزبی هایش چشم خود 

را بر نظرات قبلی خود می بندد.
بر این اساس امید می رود مجلس انقابی در بررسی این لایحه، جناح بازی 
سیاسی را کنار بگذارد و به عنوان وکیل مردم و نه وکیل الدوله از این استانداردهای 
دوگانه میان دولت های همسو و مخالف با خود دست بردارد و مصالح مردم و 
کشور را مد نظر قرار دهد. به ویژه آنکه اکنون به نظر می رسد دولت و مجلس 

برای ابقای وزیر محبوب رئیسی در کابینه حاضرند دست به هر اقدامی بزنند.

کسی جرات برخورد با ابربدهکاران بانکی را ندارد

سود و زیان های عجیب  وغریب بانک  ها از سود تسهیلات و سپرده

حسین راغفر استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا: امکان رفع ناترازی برخی بانک ها وجود ندارد

استاندارد دوگانه بهارستان در برخورد با دولت ها!
چراغ سبز مجلس به تشکیل وزارت بازرگانی


